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Rahvusooperi esialgne 
juurdeehitise plaan, mis 
sai tuntuks kui «punane 
kast», kahvatub uue 
eskiisi kõrval, mille alusel 
tahavad Estonia esindajad 
taotleda detailplaneeringu 
algatamist.

E
stonia juurdeehiti-
se probleem sai alguse 
riigikogust, mille kul-
tuurikomisjon soovitas 
riiklikult tähtsate kul-
tuuriehitiste nimekir-

ja just rahvusooperi uut saali, ja 
seda praeguse hoone juurdeehi-
tise näol. Häda on selles, et so-
biv maa kuulub Tallinna linnale 
ja hõlmab osa Tammsaare par-
gist, mille uuendamisele kulutas 
linn mõne aasta eest kaks miljo-
nit eurot. 

Eriti resoluutselt on parki 
ehitamise vastu nii linna kui ka 
riigi muinsuskaitseamet. Kõi-
ge tipuks kerkiks juurdeehitis 
UNESCO maailmapärandi hul-
ka kuuluva vanalinna bastioni-
de vööndisse.

Kõigi nende erimeelsuste la-
hendamiseks moodustati komis-
jon, kuhu kuuluvad nii Tallinna 
linna kui ka rahvusooper Esto-
nia esindajad. Komisjoni viima-
tine koosolek toimus eile ja seda 
võiks iseloomustada sõnaga «po-
sitsioonisõda». 

Rahvusooperi esindajad sei-
sid kindlalt juurdeehituse plaani 
eest ning linna esindajad sama 
kindlalt selle vastu. Samuti kõ-
lasid ühelt poolt soovitused ehi-
tada uus ooperimaja kuhugi mu-
jale ja teiselt poolt põhjendused, 
miks pole võimalik seda teha. 
Viimaste kuude jooksul ongi ain-
saks edasiminekuks olnud juur-
deehitise uus eskiis. Selle teoks 

saamisel oleksid lahendatud 
kõik rahvusooperi ruumidega 
seotud probleemid. Aga ühtlasi 
kaoks ka suur tükk looduskait-
se all olevast Tammsaare par-
gist ja kannatada saaksid selle 
all olevad muinsuskaitsealused 
bastionimüürid.

Estonia soovib endiselt 
juurdeehitist
Rahvusooper Estonia juhatu-
se esimees Ott Maaten ütles, et 
kuigi linnavalitsuse ja rahvusoo-
peri ühiskomisjoni päevakorras 
on mitu varianti – lisaks prae-
guse ooperimaja laiendusele ka 
muud asukohad –, kuulub tema 
eelistus juurdeehitisele, sest see 
on kõige realistlikum.

«Neid võimalikke asukohti 
on tegelikult väga vähe. Sisuli-
selt jääb ainuvõimalikuna sõe-
lale Tallinna Sadama krunt, mis 
on aga küsitav. Ka linn saab aru, 
et tulevane maatükk peab olema 
kas riigi- või munitsipaaloman-
dis. Vastasel korral läheb kin-
nistu ümber väljapressimi-
seks, nagu juba praegu on 
kuluaarides läinud kõiki-
de muude maatükkidega,» 
rääkis Maaten.

Ta l isas , 
et ooperiteat-
ri jaoks oma 
krunti pakku-
nud Tallinna 
Sadam on ju rii-
gi äriühing, mis 
ei saa krundist 
alla turuhinna 
loobuda, nii et 
ka seal tekiksid 
ületamatud rahaprobleemid.

«Juurdeehitise puhul on meil 
justkui munitsipaalomanduses 
maatükk, aga Tallinna Sadamalt 
tuleks kinnistu välja osta. See-
tõttu ongi muud asukohad ana-
lüüsi põhjal osutunud utoopilis-
teks,» lausus Maaten,

Muinsuskaitse seisab 
bastionide vööndi eest
Muinsuskaitseliste piirangute 
kohta ütles rahvusooperi juht, 
et ka praegune Estonia hoone 
on mälestis. See fakt on tema 
hinnangul samasugune takistus 
kui maja kõrval olev bastioni-
de vöönd. «Aga peaksime jõud-

ma ühiskondlikule ja poliitilisele 
kokkuleppele, et oleme nen-

de määruste puhul valmis 
tegema mingi erandi, et 
selle riiklikult tähtsa 
kultuuriobjektiga ikka-
gi edasi liikuda,» ütles 

Maaten.
Tema sõ-

nul pole Esto-
nia puhul pä-
ris täpne viida-
ta muinsuskait-
seseadusele, sest 
see tegelikult ei 
sätesta, et Es-
tonia puhul ei 
tohi teha nii või 

naa. «Meil on teatud maa-alale 
ja ehitistele, nagu Estonia, an-
tud teatud muinsuskaitselised 
staatused ehk siis Estonia on 
mälestis. Peaksime seda mäles-
tise staatust natukene korrigee-
rima, muutma või neid piiran-
guid täpsustama, mida võime 
teha siis, kui tuleb juurdeehi-
tis. Sinna etappi olemegi prae-
gu liikumas, see on järgmiste 
punktidena komisjoni töölaual. 
Enne visuaaliga tegelemist on 
see etapp hästi oluline,» selgi-
tas Maaten.

Muinsuskaitsja, kunstiaka-
deemia õppejõud ja rahvusva-
helise muinsuskaitseeksperte 

ühendava organisatsiooni ICO-
MOS asepresident Riin Alata-
lu ütles Postimehele, et kui 
muinsuskaitse on kord juba 
kindla ei öelnud, tuleks selle-
ga leppida. «Ekspertorganisat-
sioonid, sealhulgas muinsus-
kaitseamet ja ICOMOS on öel-
nud, et sellist asja ei saa teha, 
sest see oleks muinsuskaitse-
liste väärtuste rikkumine. See 
on tohutu suur, üle mõistu-
se suur maht, mida tahe-
takse ehitada bastioni-
de vööndisse,» ütles Ala-
talu.

Ta lisas, et jutt ei käi 
ainult maa-alus-
test bastioni-
müüridest, mida 
ehitus kahjus-
taks, vaid linna-
ruumist kui ter-
vikust ning bas-
tionide vöön-
dist kui tajuta-
vast kindlustus-
te osast.

«Tal l innal 
on UNESCO 
maailmapärandi konventsioo-
ni järgne kohustus informee-
rida UNESCOt maailmapäran-
di paiku mõjutavatest asjadest. 
Minu kogemus ütleb küll, et 
UNESCOst tuleb sellele eitav 

vastus. Ja niikaua, kui me taha-
me, et Tallinna vanalinn oleks 
maailmapärandi hulgas, on 
UNESCO otsused meile sisuliselt 
kohustuslikud,» rääkis Alatalu.

«Hea küll, Estonia maja-
le kui mälestisele saab teoo-
rias teha juurdeehitise, aga see 
moonutab mälestist ja selle su-
het linnaga. Aga lisaks see koht 
asub mälestisel, see asub bas-

tionide vööndis ja vanalinna 
muinsuskaitsealal. Pea-

le Estonia hoone on ka 
teised mälestised, mil-
lega tuleb arvestada. See 

koht asub linnakindlus-
tuste vööndis, 
mis on väärtus 
omaette. Es-
tonia on juba 
praegu vanalin-
na muinsuskait-
seala kõige suu-
rem ehitis ja 
nüüd tahetakse 
see rohkem kui 
kaks korda suu-
remaks ehitada. 
Paljud inimesed 

ilmselt ei taju ka nende ilupilti-
de järgi, kui meeletult täidab ja 
lämmatab see juurdeehitis lin-
naruumi. Kui liikuda mööda 
Pärnu maanteed, ei oleks seal 
enam õhku,» selgitas Alatalu.
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Venemaa: Eesti vaenulik 
tegevus ei jää vastuseta
● Venemaa välisministeeriumi pres-
siesindaja Maria Zahharova sõnul on 
Eesti üks Venemaa-vaenulikumaid rii-
ke. «Russofoobia tõsteti seal amet-
liku doktriini tasemele,» lausus Zah-
harova. «Samal ajal soovitakse ilm-
selt järjekordselt meeldida oma üle-
merekuraatoritele,» lisas ta. «Ees-
ti peab mõistma, et ükski nende vae-
nulik tegevus ei jää vastuseta,» rõhu-
tas Zahharova. Üleeile teatas Eesti, 
et viib diplomaatilistes suhetes Vene-
maaga sisse pariteetsuse põhimõtte: 
Eestis töötavast 21 Venemaa diplo-
maatilisest töötajast peab 1. veebrua-
riks alles jääma vaid kaheksa. Täp-
selt nii palju on Eesti diplomaate tööl 
Venemaal. Otsusest anti teada Vene-
maa Föderatsiooni suursaadikule. PM

Läänemets esitas jõuametite 
uued juhid kinnitamiseks
● Siseminister Lauri Läänemets 
(SDE, pildil) esitas eile valitsusele kin-
nitamiseks Egert Belitševi kandida-
tuuri politsei- ja piirivalveameti, Mar-
go Klaose päästeameti ja 
Margo Pallosoni kait-
sepolitseiameti pea-
direktori ametisse. 
Peadirektorite ame-
tiaeg kestab viis aas-
tat. «Igasuguste liial-
dusteta saab öelda, et 
riigi seisukohast on tegu võtmetäht-
susega ametitega, kus ühest küljest 
tuleb tagada igapäevane siseturvali-
sus, aga ka pikaajalisem strateegiline 
mõtlemine, näiteks elanikkonnakait-
se valdkonnas,» kommenteeris Lää-
nemets. PM

Kohus jättis lapse surmas 
süüdistatud treeneri karistamata
● Keila tervisekeskuses juhtus mul-
lu suvel juhtus õnnetus, kus jalgpal-
lilaagris olnud kümneaastane poiss 
vajus vee alla. Poisi elu meediku-
tel päästa ei õnnestunud. Eile toimu-
nud kinnisel kohtuistungil otsustas 
kohus treenerit mitte karistada. Endi-
sele jalgpalliklubi Keila JK treenerile 
esitati süüdistus surma põhjustamises 
ettevaatamatusest. Täpsemalt süü-
distas prokuratuur 31-aastast meest 
selles, et veekeskuses noorte suve-
laagris treenerina töötades jättis ta 
treeninggrupi poisid piisava järele-
valveta ehk pani toime hoolsusko-
hustuse rikkumise tegevusetusega, 
mille tagajärjel poiss uppus. PM

Rõuge vald saab toetusfondist 
avansina pool miljonit eurot
● Riigihalduse minister Riina Solman 
(Isamaa) allkirjastas käskkirja, mille-
ga rahuldas Võrumaal asuva Rõuge 
valla taotluse saada kohalike oma-
valitsuste toetusfondist avansilise 
maksena 500 000 eurot eelseisvate 
kvartalite arvelt. Rõuge vald on sat-
tunud rahalistesse raskustesse seo-
ses haldusreformi järel tehtud inves-
teerimisotsustega, milleks võeti lae-
nu, mida nüüd, ehitushindade kii-
re tõusu, energiakriisi ja majanduse 
üldise jahtumise tingimustes ei suu-
deta teenindada. PM

4,7 miljonit eurot 
läheb maksma Tapa 
sõjaväelinnakus raske-
relvade töökoja ehitus.
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Kuivõrd kahjustab Eesti 
poliitikute räuskav retoorika 
riigi rahvusvahelist mainet?

Mitte eriti 20%

Ei kahjusta üldse 9%

Veidi kahjustab 20%

Kindlasti kahjustab 51%

Rahvusooperi hoone laieneks Pärnu maanteeni.

Rahvusooper Estonia himustab järjest 
suuremat tükki Tammsaare pargist

See on tohutu suur, 
üle mõistuse suur 

maht, mida tahetakse 
ehitada bastionide 

vööndisse.
ICOMOSi asepresident 

Riin Alatalu

Tulevane maatükk peab 
olema kas riigi- või 

munitsipaalomandis. 
Vastasel korral 

läheb kinnistu ümber 
väljapressimiseks.

Rahvusooper Estonia juhatuse esimees 
Ott Maaten


